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Gelej

Helyben boldogulni

Szûcs Kálmán geleji gazdálkodóval a 
Sajtfesztiválon ismerkedtem meg - akkor 
megígérte, hogy leül velem egy beszélge-
tésre. Az ünnepek elmúltak, a hétközna-
pok egyikén találkoztunk azzal a nyilván-
való céllal, hogy az olvasókkal is megis-
mertessem ezt a tipikus? nem tipikus? ge-
leji embert.

Kálmán negyvennégy éves, született ge-
leji, családos ember, egy fiú édesapja.

Az általános iskola alsó tagozatát itt, 
helyben végezte el, a felsõt Mezõkeresz-
tesen - akkor éppen oda jártak a geleji gye-
rekek. Utána Tiszaújvárosban folytatta a 
tanulmányait, gépésznek tanult a középis-
kolában. 1984-ben végzett, majd elhe-
lyezkedett gépszerelõ-karbantartóként a 
geleji gépmûhelyben. Tizenhárom évig 
dolgozott itt, amíg meg nem szûnt a mun-
kahelye.

Tulajdonképpen kényszervállalkozó lett 
1997-ben. Elõször bérmunkában járt arat-
ni, traktorozni, s jövedelemkiegészí-
tésként vásárolt hat juhot, azokat szapo-
rította. Most már mosolyogva mondja: ha 
valaki azzal áll elé, hogy belõle valaha ju-
hász lesz, kinevette volna. 

Szakértelme nem volt, könyveket vásá-
rolt, azokból tanult meg mindent, amit 
meg lehetett. Odáig jutott az ismeretek-
ben, hogy most már a régi juhászoknak is 
tud segíteni, ha beteg lesz a jószáguk.

Most száz birkát tart, nagyobb részét ki-
adta bértartásra. Az állatokat a húsáért ne-

veli, az a kelendõ: nincs az a mennyiség, 
amit meg ne vennének az olaszok. Igaz, az 
áruk eléggé nyomott, de még mindig 
megéri tartani, hiszen igénytelen állatok 
ezek: nyáron legelnek, télen szénát, lucer-
nát kapnak. A házi gazdaságban megte-
rem nekik az ennivaló. A bárányoknak 
kell venni tápot is, a vemhes állatoknak 
meg abrakot ad - szóval van ráfordítás is. 

A tejet nem adja el: hadd szopja ki a bá-
rány. Ugyancsak nincs már piaca a gyap-
júnak - míg 1959-ben 54 forint volt az ára, 
ma 80 forintért veszik meg; igaz, ez utóbbi 
nem válogatott. Éppen csak annyi a bevé-
tel a gyapjún, amennyibe a minden tava-
szi nyírás kerül. 

Egy jó bárány négy kilósan jön a világra, 
és pár hónapos korában eléri a 20 kilo-
grammot - ekkor lehet eladni õket. Gyor-
san fejlõdnek, igaz, de nem olyan 
szaporák, mint más állatok. A birka ugya-
nis két évben háromszor ellik. A szaporí-
táshoz szigorúak az elõírások, szakszerû 
apaállat-tartást írnak elõ, törzskönyvezett 
kosokat kell tartani, különben nem kaphat 
támogatást.

Ami a támogatási rendszert illeti: enél-
kül nem volna haszon az álattartáson. Ag-
godalmas a gazdák számára, hogy változ-
tatni akarják a támogatási rendszert, s ha 

igazak a hírek, akkor nagyon nehéz lesz az 
élet az új rendszer mellett. 

Az eddigi, SAPS rendszer lényege, hogy 
mindig a földet használó kapta a támoga-
tást. Ha a tulajdonos értékesíti termõföld-
jét, vagy a bérlõ visszaadja a földet a tulaj-
donosnak, akkor a támogatás együtt mozog 
a termõfölddel, és az új használóhoz kerül. 
Az új törvény szerint a termõföld utáni 
támogatásra való jogosultságot önálló va-
gyoni joggá alakítják át, melynek jogosult-
ja az, aki 2006-ban, mint bázisévben bár-
milyen jogcímen földhasználó volt és tá-
mogatást igényelt. Ez visszás helyzeteket 
is teremthet, ugyanis ellentétbe kerülhet a 
földtulajdonosok és a gazdaságok érdeke. 
A geleji gazdák Szûcs Kálmán szerint bi-
zonytalanul érzik magukat ebben a hely-
zetben.

A föld, mint minden gazdasági vállalko-
zásban, a juhtenyésztésben is alapvetõ kér-
dés. Gelejen azért nincsenek nagy birka-
tenyésztõk, mert kevés a legelõ. Szeretné-
nek nagyobb területeket, hiszen piac van 
több jószág eladására is, de a mostani, ne-
hezen átlátható helyzetben nem könnyû a 
döntéseket meghozni.

Szûcs Kálmán mindenesetre reméli, 
hogy sokáig ad megélhetést családja szá-
mára ez a gazdasági ágazat. 
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